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RMG. 0002.14.2023 

Rada Miejska Gminy Skoki 

PROTOKÓŁ Nr LXVIl/2023 

sesji Rady Miejskiej Gminy w Skokach 
odbytej w dniu 

14 grudnia 2023 r. od godz.Ić'" do godz. 1757 

w sali konferencyjnej Gminy Skoki. 

Radni Rady Miejskiej Gminy Skoki 
zgodnie z załączoną listą obecności 



Porządek obrad 
LXVII sesji (budżetowej) 

VIII kadencji Rady Miejskiej Gminy Skoki 
zaplanowanej na 14.12.2023 r. (czwartek) 

w sali konferencyjnej Urzędu Miasta i Gminy 
w Skokach ul. Wincentego Ciastowicza 11 

1. Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum. 
2. Wybór sekretarza obrad. 
3. Przyjęcie protokołów z obrad poprzednich sesji. 
4. Przedstawienie porządku obrad oraz ewentualne jego zmiany. 
5. Informacja przewodniczącego Rady i przewodniczących komisji o działaniach 

podejmowanych w okresie międzysesyjnym. 
6. Podjęcie uchwał w sprawie: 

6.1) wprowadzenia zmian w uchwale budżetowej na rok 2023 r. 
6.2) wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta i Gminy Skoki 
na 2023-2036. 
6.3) uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Skoki na lata 
2024-2038. 
6.4) uchwały budżetowej na 2024 r. 
6.7) planu pracy Rady Miejskiej Gminy Skoki na 2024 r. 
6.8) zatwierdzenia planów pracy komisji Rady Miejskiej Gminy Skoki na 2024 r. 

7. Interpelacje i zapytania radnych. 
8. Wolne wnioski i informacje. 
9. Zakończenie. 
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ad 1. 
Otwarcia obrad LXVII sesji Rady Miejskiej Gminy Skoki dokonał Przewodniczący Rady 
Miejskiej Gminy Skoki Zbigniew Kujawa. Rada Miejska Gminy Skoki, licząca 15 radnych, 
w obradach brało udział 15 radnych - lista obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
Nieobecny podczas sesji był radny Leszek Gronowicz. Przewodniczący Rady Zbigniew 
Kujawa stwierdził, że Rada Miejska Gminy Skoki jest prawomocna do prowadzenia obrad, 
podejmowania uchwał oraz opinii i wniosków zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym (t.j. 
Dz. U z 2022 r. poz. 559 z późn. zm.) i Statutem Miasta i Gminy Skoki (Dziennik Urzędowy 
Województwa Wielkopolskiego z 2020 poz. 1779 z dnia 24.02.2020 r.). 
Następnie Przewodniczący Rady powitał osobno obecnego Burmistrza Miasta i Gminy Skoki 
Tadeusza Kłosa, Skarbnika Gminy Annę Kałek-Witucką, Sekretarza Gminy Blankę 
Gaździak, radcę prawnego Marcina Pawlickiego, Dyrektora Biblioteki Publicznej Elżbietę 
Skrzypczak, Kierownika Ośrodka Pomocy Społecznej w Skokach Renatę Kłosowską, 
Kierownika Zakładu Wodociągów i Kanalizacji Longina Walkowiaka, pracowników Urzędu, 
przedstawicieli prasy lokalnej. 
ad 2. 
Zgodnie z rozdz. V pkt 3 § 32 ust. 3 Statutu Gminy Skoki na sekretarza obrad LXVII sesji 
Rady Miejskiej Gminy Skoki powołano ( dot. ustalenia, że każdy z radnych będzie kolejno 
pełnił funkcję sekretarza) radnego Mateusz Stajkowski (14 głosów za, 1 radny wstrzymał się 
od głosu). 
Przewodniczący Rady Miejskiej Gminy Skoki Zbigniew Kujawa 
Poinformował, że wybrany sekretarz obrad będzie nadzorował prowadzenie protokołu sesji 
i ustalał wyniki jawnego głosowania. 
ad 3. 
Informacja Sekretarz obrad LXVI sesji Rady radnej Małgorzaty Mizgajskiej 
Protokół LXVI sesji Rady został sporządzony, nie wniesiono do niego żadnych uwag i jest do 
wglądu na dzisiejszej sesji Rady, a także codziennie w godzinach pracy Urzędu Miasta 
i Gminy Skoki. 
ad 4. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Gminy Skoki Zbigniew Kujawa 
Złożył wniosek o wprowadzenie do porządku obrad: 
1) Projektu uchwały w sprawie planu pracy Rady Miejskiej Gminy Skoki na 2024 r. 
2) Projektu uchwały w sprawie zatwierdzenia planów pracy komisji Rady Miejskiej Gminy 
Skoki na 2024 r. 

Rada Miejska Gminy 
wprowadziła 
(15 glosami za) 
do porządku obrad 
Projekt uchwały w sprawie planu pracy Rady Miejskiej Gminy Skoki na 2024 r. Projekt 
uchwały został wprowadzony w punkcie 6.5) porządku obrad. 

Rada Miejska Gminy 
wprowadziła 
(] 5 glosami za) 
do porządku obrad 
Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia planów pracy komisji Rady Miejskiej Gminy Skoki 
na 2024 r. Projekt uchwały został wprowadzony w punkcie 6.6) porządku obrad. 
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Pkt. 5) 
Przewodniczący Rady Miejskiej Gminy Skoki Zbigniew Kujawa 
Poinformował, że komisje Rady Miejskiej Gminy Skoki w okresie międzysesyjnym 
opiniowały materiały pod obrady dzisiejszej sesji. 

Pkt 6.1) 
Skarbnik Gminy Anna Kalek - Witucka 
Przedstawiła projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w uchwale budżetowej na rok 
2023 r. Poinformował, że w projekcie uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w uchwale 
budżetowej na 2023 rok, zmniejsza się dochody budżetu gminy o kwotę 2.068.563,74 zł. 
Dochody budżetu Miasta i Gminy Skoki po zmianach wynoszą 76.439.863,42 zł. z tego 
dochody bieżące 61.322.734,15 zł, natomiast dochody majątkowe 15.117.129,27zł. Zmiany 
w zakresie dochodów dotyczą zwiększania środków w dziale leśnictwo o kwotę 16.000 zł 
z tytułu planowanych dochodów z tytułu sprzedaży drewna. w dziale wytwarzanie 
i zaopatrywanie w energię elektryczną, gaz i wodę zostały zmniejszone planowane wpływy 
z tytułu sprzedaży węgla o kwotę 1.000.000 zł w związku z zakończeniem preferencyjnej 
sprzedaży węgla dla mieszkańców gminy. w dziale transport i łączność, w związku 
z planowaną realizacją zadania pod nazwą „Przebudowa drogi gminnej w Budziszewicach 
w 2024 roku" zmniejszone zostały planowane do otrzymania środki z Rządowego Funduszu 
Polski Ład, program inwestycji strategicznych na finansowanie zadania w wysokości 
1.356.561,74 zł. Środki te wprowadzone zostaną do budżetu roku 2024. w dziale gospodarka 
mieszkaniowa z uwagi na ponadplanowe wykonanie dochodów o 20 OOO zł zostały 
zwiększone wpływy z tytułu użytkowania wieczystego nieruchomości oraz o 90.000 zł 
wpływy z tytułu czynszów dzierżawnych. w dziale administracja publiczna o 15.000 zł 
zostały zwiększone planowane dochody z tytułu refundacji przez Powiatowy Urząd Pracy 
wynagrodzeń pracowników zatrudnionych w ramach prac interwencyjnych. w dziale różne 
rozliczenia na podstawie pisma Ministerstwa Finansów z dnia 24 listopada tego roku zostały 
zaplanowane dochody w wysokości 93 498 zł ze środków rezerwy części oświatowej, 
subwencji ogólnej. w dziale gospodarka komunalna i ochrona środowiska zaplanowano 
dochody w wysokości 21.000 zł z tytułu potrąconej kary umownej za nieterminowe 
wykonanie przedmiotu umowy w zakresie odbioru odpadów komunalnych, zwiększono 
również o 5.000 zł planowane dochody z tytułu wpłaconych kosztów upomnień oraz o 1 O.OOO 
zł zostały zwiększone odsetki od nieterminowej płatności opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi. Zaplanowano również dochody w wysokości 7.500 zł z tytułu 
dotacji przyznanej przez Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej 
w Poznaniu na dofinansowanie zadania pod nazwą „Identyfikacja i ograniczenie 
zanieczyszczeń wód powierzchniowych na terenie gminy Skoki w kontekście funkcjonowania 
jezior Maciejak i Rościńskiego". w dziale kultura i ochrona dziedzictwa narodowego, 
w związku z ponadplanowym wykonaniem dochodów o 5.000 zł zostały zwiększone 
planowane wpływy z tytułu wynajmu świetlic wiejskich oraz o 5.000 zł zwiększono 
planowane wpływy z tytułu kosztów eksploatacyjnych w wynajmowanych świetlicach. 
Wydatki zostały zmniejszone o kwotę 3.560.061,74 zł, wydatki budżetu Miasta i Gminy 
Skoki i po zmianach wynoszą 85.724.694,15 zł. Wydatki bieżące 62.744.499,13 zł, natomiast 
wydatki majątkowe 22.980.195,02 zł. Zmiany w zakresie wydatków dotyczą zmniejszenia 
planowanych środków w dziale rolnictwo i łowiectwo o kwotę 203 500 zł. Były to środki 
planowane na realizację zadania inwestycyjnego „Zagospodarowanie w celach rekreacyjnych 
terenu przy stawie retencyjnym w Bliżycach gmina Skoki" w ramach odbudowy stawu. 
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Zgodnie z umową zawartą z wykonawcą, termin realizacji tego zadania obowiązuje do 29 
grudnia tego roku, jednak z uwagi na czas potrzebny do przeprowadzenia procedury odbioru 
końcowego zadania, płatność za realizację inwestycji przesuwa się na rok 2024. Zadanie to 
zostanie zaplanowane również w wieloletniej prognozie finansowej Miasta i Gminy Skoki 
oraz w budżecie na 2024 rok. w dziale wytwarzanie i zaopatrywanie w energię elektryczną, 
gaz i wodę, wydatki zostały zmniejszone o 1.000.000 zł w związku z zakończeniem 
preferencyjnej sprzedaży węgla dla mieszkańców gminy. w dziale transport i łączność, 
w związku z planowaną realizacją zadania pod nazwą „Przebudowa drogi gminnej 
w Budziszewicach w roku 2024" zostały zmniejszone wydatki planowane na realizację tej 
inwestycji w roku bieżącym. Jest to kwota 1.356.561,74 zł. o 1600 zł zostały zwiększone 
wydatki planowane na przebudowę drogi gminnej Sława Wielkopolska-Szczodrochowo i to, 
i wydatki te dotyczą kosztów uzgodnienia dokumentacji dotyczącej rozbudowy drogi. o 1.600 
zł zostały zmniejszone wydatki planowane na zadanie dokumentacja przygotowawcza 
inwestycji drogowych. w dziale gospodarka mieszkaniowa w związku z powstałymi 
oszczędnościami po przeprowadzonym postępowaniu przetargowym oraz częściową 
realizację zadania w 2024 roku o 1.000.000 zł zostały zmniejszone wydatki planowane na 
realizację zadania inwestycyjnego pod nazwą „Przebudowa budynku byłego dworca 
w Roszkowie na cele mieszkaniowe". Planowane przychody zostały zmniejszone o 1.491.498 
zł i po zmianach wynoszą 10.953.840,14 zł. Rozchody nie uległy zmianie. Natomiast deficyt 
budżetowy po wprowadzonych zmianach wynosi 9.284.830,73 zł. Przedstawiła autopoprawkę 
Burmistrza Miasta i Gminy Skoki do projektu uchwały zmieniającej uchwałę budżetową na 
2023 rok, dokonuje się zmian w zakresie dochodów i wydatków w związku z ubieganiem się 
przez Ośrodek Pomocy Społecznej w Skokach o dofinansowanie kosztów wynagrodzeń 
asystentów rodziny ze środków programu „Asystent rodziny na 2023 rok". Po stronie 
dochodów wprowadza się środki planowane z tego tytułu w kwocie 19.017,46 zł, natomiast 
po stronie wydatków planuje się taką samą kwotę na dofinansowanie dodatków do 
wynagrodzenia asystentów rodziny oraz kosztów wynagrodzeń wraz z pochodnymi za okres 
listopad i grudzień tego roku. Ponadto do uchwały załącza się zaktualizowany plan wydatków 
jednostek pomocniczych na 2023 rok oraz plan przychodów i kosztów Samorządowego 
Zakładu Budżetowego na 2023 rok. Po wprowadzonych zmianach kwota planowanych 
dochodów i wydatków bieżących zwiększy się o 19.017,46 zł i po zmianie wyniesie 
61.341.751,61 zł, jeżeli chodzi o dochody bieżące, natomiast wydatki bieżące wyniosą 
62.763.516,59 zł. 
Rada Miejska Gminy 

podjęła 
(15 glosami za) 

w głosowaniu jawnym autopoprawkę Burmistrza do projektu wprowadzenia zmian 
w uchwale budżetowej na rok 2023 r. Autopoprawka stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Rada Miejska Gminy 

podjęła 
(15 glosami za) 

Uchwalę LXVIl/526/2023 
w sprawie wprowadzenia zmian w uchwale budżetowej na rok 2023 r. Podjęta Uchwała 
stanowi załącznik nr 3 do protokołu sesji Rady. 
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Pkt 6.2) 
Skarbnik Gminy Anna Kalek - Witucka 
Przedstawiła projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie 
Finansowej Miasta i Gminy Skoki na 2023-2036. Zgodnie ze zmianami dokonanymi 
w Uchwale budżetowej na 2023 rok, dokonuje się następujących zmian w Wieloletniej 
Prognozie Miasta i Gminy Skoki na lata 2023-2036. w projekcie uchwały w sprawie zmian 
wieloletniej prognozy finansowej Miasta i Gminy Skoki na lata 2023-2036. Wartości 
wykazane w załączniku nr 1 do uchwały dostosowuje się do wielkości budżetowych ujętych 
w uchwale budżetowej na 2023 rok, natomiast w załączniku nr 2 do uchwały, czyli w wykazie 
przedsięwzięć w części dotyczącej wydatków bieżących w zadaniu „Zakup preferencyjny 
paliwa stałego dla gospodarstw domowych", zmniejsza się limit wydatków w 2023 roku do 
kwoty 500.000 zł w związku z zakończeniem sprzedaży węgla dla mieszkańców gminy. 
Natomiast w wydatkach majątkowych w zadaniu „Przebudowa byłego dworca w Roszkowie 
na cele mieszkaniowe" w roku 2023 został zmniejszony limit wydatków do kwoty 1.348.090 
zł i odpowiednio został zmieniony limit zobowiązań, który wynosi 2.548.090 zł. w zadaniu 
zagospodarowanie w celach rekreacyjnych terenu przy stawie retencyjnym w Bliżycach 
zmniejszono limit wydatków w roku 2023 do kwoty 1 O.OOO zł oraz zwiększono limit 
wydatków w roku 2024 do wysokości 21 O.OOO zł. Odpowiednio zwiększono limit 
zobowiązań, który po wprowadzonych zmianach wynosi 220.000 zł. Do wykazu 
przedsięwzięć zostało wprowadzone także jedno nowe zadanie inwestycyjne. To jest 
przebudowa drogi gminnej w Budziszewicach w związku z planowanym przeniesieniem 
inwestycji do realizacji w roku 2024 zadanie to staje się zadaniem wieloletnim. Ustalono limit 
wydatków, dlatego zadania w roku 2023 w kwocie 71.397,99 zł, natomiast dla 2024 roku 
limit będzie wynosił 1.120.000 zł i łączny limit zobowiązań dla tego zadania wynosi 
1.191.397, 99 zł. Przedstawiła autopoprawkę Burmistrza Miasta i Gminy Skoki do projektu 
uchwały zmieniającej wieloletnią prognozę finansową Miasta i Gminy Skoki na lata 2023- 
2036, zmieniono załącznik nr 1 do projektu uchwały. Załącznik ten dostosowano do zmian 
wprowadzonych autopoprawką do projektu uchwały w sprawie wprowadzenia zmian 
w uchwale budżetowej na 2023 rok, natomiast załącznik nr 2 nie ulega zmianie. 

Ze względu na brak pytań i po wysłuchaniu opinii komisji 

Rada Miejska Gminy 

podjęła 
(15 głosami za) 
w głosowaniu jawnym autopoprawkę Burmistrza do projektu uchwały w sprawie 
wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta i Gminy Skoki na 2023- 
2036. Autopoprawka stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Rada Miejska Gminy 

podjęła 
(15 głosami za) 

Uchwalę nr LXVII/527/2023 
w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Miasta i Gminy Skoki 
na 2023-2036. Podjęta Uchwała stanowi załącznik nr 5 do protokołu sesji Rady. 
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Pkt 6.3) 
Skarbnik Gminy Anna Kalek-Witucka z upowazmenia Burmistrza Miasta i Gminy 
Skoki Tadeusza Kłosa przedstawiła projekt uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy 
Finansowej na lata 2024-2038. Odczytała treść projektu uchwały w sprawie Wieloletniej 
Prognozy Finansowej na lata 2024-2038. w projekcie uchwały w sprawie uchwalenia 
wieloletniej prognozy finansowej Miasta i Gminy Skoki na lata 2024-2038 przedstawione 
zostały dochody i wydatki bieżące, dochody i wydatki majątkowe, wynik budżetu, 
przeznaczenie nadwyżki lub sposób sfinansowania deficytu, przychody i rozchody budżetu, 
kwotę długu oraz sposób sfinansowania spłaty długu zgodnie z załącznikiem nr 1 do uchwały. 
załączniku nr 2 do uchwały zostały ujęte wieloletnie przedsięwzięcia finansowe realizowane 
w latach 2024-2038. Przy prognozowaniu dochodów i wydatków ujętych w wieloletniej 
prognozie finansowej posłużono się danymi historycznymi, przy czym na przyszłe lata 
planuje się ograniczenie poziomu wzrostu wydatków bieżących. Dochody bieżące w latach 
2025-2031 przyjęto wzrost tych dochodów o 6% w stosunku do roku poprzedniego. Na 
pozostałe lata, od roku 2032 do roku 203 8 pozostawiono je na poziomie roku 2031, ponieważ 
na dzień dzisiejszy trudno jest przewidzieć, jak będzie się kształtował wzrost tych dochodów, 
w tak odległym czasie. Średni wzrost dochodów w latach 2019-2023 wyniósł 4,98%. 
Dochody z tytułu udziału we wpływach z podatku dochodowego od osób fizycznych. Na lata 
2025-2027 przyjęto taką sarną kwotę dochodów jak w roku 2024, natomiast dochody z tytułu 
udziału we wpływach z podatku dochodowego od osób prawnych, przyjęto wzrost dochodów 
w latach 2025 do 2027 roku o 5%. w dochodach z tytułu subwencji ogólnej zaplanowano 
wzrost o 2,5% w stosunku rocznym aż do 2027 roku. Pozostałe dochody bieżące wykazane 
w wieloletniej prognozie finansowej stanowią dochody bieżące pomniejszone o dochody 
z tytułu udziału we wpływach z podatku dochodowego od osób fizycznych i prawnych, 
subwencji ogólnej oraz z tytułu dotacji środków przeznaczonych na cele bieżące. Dochody 
majątkowe na lata 2025-2027 prognozuje się uzyskać odpowiednio 950.000 zł, 615.000 zł 
oraz 700.000 zł dochodów, które będą służyły finansowaniu planowanych do realizacji zadań 
inwestycyjnych. w latach 2028-2038 przyjęto plan tych dochodów w wysokości 500.000 zł 
rocznie. Dochody z tytułu dotacji oraz środków przeznaczonych na inwestycje, w wieloletniej 
prognozie finansowej zostały zaplanowane dochody z tego tytułu tylko w roku 2024 roku i są 
to środki, które zostały przyznane gminie w ramach środków Rządowego Funduszu Polski 
Ład Program Inwestycji Strategicznych na realizację dwóch zadań inwestycyjnych, na 
zadanie „Budowa ciągu komunikacyjnego pomiędzy ulicą Parkową a Turystyczną 
w Skokach" i jest to kwota 2.000.000 zł oraz na przebudowę dróg i budowę chodników na 
ulicy: Osiedlowej, Okrężnej, Podgómej i Granicznej w Skokach w kwocie 6.102.745 zł. 
w ramach tych środków zaplanowane zostały również dochody z Rządowego Programu 
Odbudowy Zabytków, gminie przyznane zostały również środki na realizację dwóch 
wydatków inwestycyjnych. Na przebudowę ze zmianą sposobu użytkowania budynku 
gospodarczego na zaplecze Biblioteki Publicznej w Skokach w kwocie 629.277,73 zł oraz na 
remont elewacji budynku byłego dworca PKP w Sławie Wielkopolskiej w ramach 
przebudowy budynku w kwocie 500.000 zł. Wydatki bieżące na lata 2025-2031 przewiduje 
się ich wzrost średnio o 2,5% w stosunku rocznym. w latach 2032-2038 planuje się ich 
utrzymanie na poziomie roku 2031. Wydatki na obsługę długu zostały zaplanowane na lata 
2024-2038 w wysokościach zapewniających bezpieczną obsługę zobowiązań finansowych już 
zaciągniętych oraz planowanych do zaciągnięcia. Plan wydatków majątkowych został 
przyjęty w kwotach zapewniających realizację wszystkich inwestycji ujętych w wykazie 
przedsięwzięć. w latach 2024-2026 wydatki te będą częściowo finansowane z planowanego 
do zaciągnięcia kredytu, natomiast od roku 2027 z dochodów własnych. Wynik budżetu na 
lata 2024-2026 planowany jest deficyt budżetowy, który pokryty zostanie w roku 2024 
przychodami z tytułu planowanych do zaciągnięcia kredytów długoterminowych, wolnymi 
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środkami, o których mowa w art. 217 ust.2 pkt 6 ustawy, przychodami z tytułu spłaty 
udzielonej pożyczki oraz przelewami z rachunków lokat. w latach 2025-2026 przychodami 
z tytułu planowanych do zaciągnięcia kredytów długoterminowych, natomiast od roku 2027 
do roku 2038 planowana jest nadwyżka budżetowa, która przeznaczona zostanie na spłatę 
kredytów. Przychody budżetu, w roku 2024 zostały zaplanowane przychody w łącznej kwocie 
8.193.254,24 zł, z tego kredyt długoterminowy zaplanowano w kwocie 6.430.643,97 zł. z tej 
kwoty na pokrycie deficytu zostanie przeznaczona kwota 5.371.453,93 zł. Dalej 
w przychodach zostały zaplanowane przychody z tytułu wolnych środków i to jest kwota 
I .OOO.OOO zł. Cała ta kwota zostanie przeznaczona na pokrycie deficytu budżetowego. 
150.000 zł to są przychody planowane z tytułu spłaty pożyczki udzielonej Bibliotece 
Publicznej w Skokach na prefinansowanie zadania „Przebudowa i zmiana przeznaczenia 
pomieszczeń parterów budynku byłego dworca PKP w Sławie Wielkopolskiej" na cele 
społeczno-kulturalne. Cała kwota również zostanie przeznaczona na spłatę planowanego 
deficytu budżetowego. 612.610,27 zł, są to przelewy z rachunków lokat przeznaczone na 
sfinansowanie planowanego deficytu. w roku 2025 po stronie przychodów został 
zaplanowany kredyt długoterminowy w wysokości 7.000.000 zł, z czego na pokrycie deficytu 
zostanie przeznaczona kwota 5.414.387,23 zł. w roku 2026 zaplanowano kredyt 
długoterminowy w wysokości 4.500.000 zł, z tego na pokrycie deficytu 2.403.084,96 zł oraz 
w roku 2027 planowany do zaciągnięcia kredyt długoterminowy będzie wynosił 2 OOO OOO zł. 
Rozchody budżetu zostały przyjęte stosownie do zawartych umów z instytucjami 
finansującymi, przy czym obejmują one zarówno zobowiązania już zaciągnięte, jak 
i planowane do zaciągnięcia w latach przyszłych. Wskaźniki spłaty zobowiązań, został 
zawarty w objaśnieniach przyjętych wartości przedstawiony został w tabeli, w której 
wskazano, jak będą kształtowały się te wskaźniki w latach 2024-2038. w 2024 w roku 
planowany wskaźnik zadłużenia będzie wynosił 4%, natomiast dopuszczalny limit spłaty 
zobowiązań, czyli wskaźnik, którego nie można przekroczyć, wynosi 14,81 %. 

Następnie Skarbnik Gminy Anna Kalek- Witucka 
Odczytała: 
Uchwałę SO-15/0957/199/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej 
w Poznaniu z dnia 11 grudnia 2023 r. w sprawie opinii o projekcie uchwały w sprawie 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Skoki. Załącznik nr 6 do protokołu sesji 
Rady. 
I .Autopoprawkę Burmistrza Miasta i Gminy Skoki do projektu uchwały Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Skoki na lata 2024-2038 z dnia 13.12.2023 r. 

Autopoprawka Burmistrza oraz opinia RIO stanowią kolejno załącznik nr 7 i 8 do protokołu 
sesji Rady. 

Radna Małgorzata Mizgajska 
Zadała pytanie Pani Dyrektor Biblioteki w sprawie przeznaczenia parteru byłego dworca PKP 
w Sławie Wielkopolskiej, jakie działania zostały zaplanowane w tym miejscu? 
Dyrektor Biblioteki Publicznej w Skokach Elżbieta Skrzypczak 
Poinformowała, że pozyskano 40.000 zł z fundacji BGK, na działanie, którego celem będzie 
powstanie multi-centrum kolejnictwa pod nazwą „Pociągiem do Sławy". 40.000 zł to 
zaledwie część środków, które wystarczą na ten cel. Poinformował, że powstanie makieta 
kolejowa, która zawierać będzie wycinek trasy kolejowej, między Skokami a Sławą 
Wielkopolską. Wykonanie makiety zlecono firmie z Bydgoszczy. Natomiast pozostałe środki 
na realizację tego zadania będą pochodzić z przychodów bibliotecznych. Poinformowała, że 
złożone zostały również kilka wniosków w ramach innych projektów, których rozstrzygnięcie 
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ma być z początkiem 2024 roku. Planowane uruchomienie centrum kolejnictwa to 31 sierpnia 
2024 roku. Obecnie montowana jest kuchnia, która będzie służyć mieszkańcom, w celu 
organizacji spotkań oraz dzieciom i młodzieży uczestniczącym w warsztatach np. 
kulinarnych. Wyraziła nadzieje, że będzie to kolejne, bardzo interesujące, inne od 
bibliotecznych działań, miejsce na mapie gminy, z którego będą korzystać nie tylko 
skoczanie, ale również turyści przyjeżdżający pociągiem z pobliskich miejscowości. 
Wyjaśniła, że zależy jej na tym, aby pokazać, że Sława kojarzy nie tylko z włókiennictwem. 
Podkreśliła, że mieszkańcy są bardzo zaangażowani w ten projekt i sami służą pomocą, 
chęcią, dostarczają różnych inspiracji, pomysłów. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Gminy Skoki Zbigniew Kujawa 
Prosił Skarbnika Gminy o przedstawienie informacji w zakresie inwestycji dotyczącej 
poprawy bezpieczeństwa przebudowy przejść dla pieszych w obszarze 14 przejść. 
Skarbnik Gminy Anna Kalek - Witucka 
Wyjaśniła, że zostanie przebudowanych 14 przejść dla pieszych w obszarze trzech ulic 
w Skokach to jest ulicy: Jana Pawła II, Kościelnej i Wągrowieckiej. 
Radny Leszek Gronowicz 
Zapytał się czy zadanie to obejmuje również przebudowę przejścia dla pieszych we wsi 
Rejowiec. 
Burmistrz Miasta i Gminy Skoki Tadeusz Kłos 
Wyjaśnił, że jeżeli chodzi o wieś Rejowiec to przejście wykonane jest na drodze 
wojewódzkiej i nie może zostać objęte tym zadaniem. 

Ze względu na brak pytań i po wysłuchaniu opinii stałych komisji Rady 

Rada Miejska Gminy 

podjęła 
(15 glosami za) 
w głosowaniu jawnym autopoprawkę Burmistrza do projektu Wieloletniej Prognozy 
Finansowej na lata 2024 - 203 8 z dnia 13 grudnia 2023 r. Autopoprawka stanowi załącznik nr 
9 do protokołu sesji Rady 

Rada Miejska Gminy 

podjęła 
(15 glosami za) 

Uchwalę nr LXVII/528/2023 
w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Skoki na lata 2024- 
2038. Podjęta Uchwała stanowi załącznik nr 1 O do protokołu sesji Rady. 

Pkt 6.4) 
Skarbnik Gminy Anna Kalek - Witucka w imieniu Burmistrza Miasta i Gminy 
Tadeusza Kłosa (zgodnie z procedurą - Uchwała Nr LI/306/10 Rady Miejskiej Gminy Skoki 
z dnia 7 października 201 Or. w sprawie trybu prac nad projektem uchwały budżetowej Gminy 
Skoki). Poinformowała, że projekt uchwały budżetowej Miasta i Gminy Skoki na 2024 rok 
opracowany został zgodnie z obowiązującymi przepisami, w szczególności w oparciu 
o ustawę z dnia 27 sierpnia 2009 roku o finansach publicznych, ustawę z dnia 13 listopada 
2003 roku o dochodach jednostek samorządu terytorialnego oraz w oparciu o uchwałę Rady 
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Miejskiej Gminy Skoki z dnia 7 października 2010 roku w sprawie trybu prac nad projektem 
uchwały budżetowej Gminy Skoki. w projekcie, w projekcie budżetu na 2024 rok 
zaplanowane zostały dochody w wysokości 70.642.177, 73 zł, wydatki natomiast zaplanowano 
w kwocie 78.835.431,97 zł. Planowany wynik finansowy budżetu na 2024 rok to deficyt 
budżetowy w kwocie 7.134.064,20 zł. Deficyt ten zostanie sfinansowany przychodami 
z tytułu planowanych do zaciągnięcia kredytów i pożyczek w kwocie 5.371.453,93 zł, 
wolnymi środkami, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt 6 ustawy w kwocie 1.000.000 zł 
przelewami z rachunków lokat w wysokości 612.610,27 zł oraz przychodami z tytułu spłaty 
pożyczki udzielonej w 2023 roku Bibliotece Publicznej w Skokach, jest to kwota 150 OOO zł. 
Przedstawiła strukturę planowanych dochodów na rok 2024, to dochody bieżące zostały 
zaplanowane w łącznej kwocie 59.434.155 zł i dochody te stanowią ponad 84% wszystkich 
planowanych dochodów, natomiast dochody majątkowe zostały zaplanowane w wysokości 
11 .208.022,73 zł i stanowią 15,87% ogółu planowanych dochodów na rok 2024. Omówiła 
dochody bieżące, gdzie na pierwszym miejscu mamy planowane wpływy z tytułu podatków 
lokalnych, z tytułu podatku od nieruchomości zarówno od osób fizycznych, jak i od osób 
prawnych na rok 2024 zostały zaplanowane wpływy w kwocie 15 .157 .400 zł. z tytułu 
podatku rolnego na przyszły rok zaplanowano dochody w wysokości 891.613 zł, natomiast 
z tytułu podatków od środków transportowych 262.554 zł. Wysokość planowanych wpłat 
z tytułu podatków lokalnych została oszacowana na podstawie uchwalonych przez Radę 
Miejską Gminy Skoki stawek podatków. Do ustalenia planu dochodów z tytułu podatków 
lokalnych zostały przyjęte stawki podatków obowiązujące w roku 2023. Do najważniejszych 
dochodów bieżących możemy zaliczyć wpływy z podatku od nieruchomości również udziały 
gminy w podatku dochodowym od osób fizycznych. Te wpływy zostały zaplanowane na 
podstawie informacji Ministerstwa Finansów, wynoszą one 8.603.114 zł. Dalej mamy opłatę 
za gospodarowanie odpadami komunalnymi w wysokości 5.150.000 zł. Udziały gminy 
w podatku dochodowym od osób prawnych 1.449 .113 zł, dochody z najmu i dzierżawy 
składników majątkowych zostały zaplanowane w wysokości 833.200 zł, z tytułu podatku od 
czynności cywilnoprawnych 703.000 zł, wpływy z opłaty za zajęcie pasa drogowego 
zaplanowano w kwocie 610.000 zł oraz wpływy z podatku leśnego 433.591 zł. w projekcie 
budżetu na 2024 rok zaplanowane zostały również subwencje ogólne z budżetu państwa, 
wartości tej subwencji zostały wprowadzone do projektu na podstawie informacji otrzymanej 
z Ministerstwa Finansów, łączna kwota planowanych subwencji wynosi 17.918.408 zł. w tej 
kwocie znajduje się część oświatowa subwencji ogólnej w wysokości 14.994.531 zł, część 
wyrównawcza subwencji ogólnej 2.773.000 zł oraz część równoważąca subwencji ogólnej 
w wysokości 150.877 zł. Najważniejszą trzecią grupą dochodów bieżących zaplanowanych 
w projekcie budżetu na 2024 rok stanowią dotacje celowe planowane do otrzymania 
z budżetu państwa na realizację zadań bieżących oraz zadań zleconych, łączna kwota tych 
dotacji wynosi 5.059.472 zł i na te kwotę składają się dotacje na zadania dotyczące spraw 
obywatelskich oraz na pozostałe zadania z zakresu administracji rządowej i tutaj mamy kwotę 
117.768 zł. Dotacja na prowadzenie stałego rejestru wyborców 1996 zł, zaplanowano również 
dotacje na zadania realizowane przez ośrodek pomocy społecznej na wypłatę zasiłków 
stałych, okresowych, celowych oraz na specjalistyczne usługi opiekuńcze. Planowana na 
przyszły rok dotacja wynosi 379.666 zł, natomiast na wypłatę świadczeń rodzinnych, 
świadczeń z funduszu alimentacyjnego oraz składek na ubezpieczenia zdrowotne opłacane za 
osoby pobierające niektóre świadczenia rodzinne, dotacja planowana na przyszły rok wynosi 
4.560.042 zł. Dochody majątkowe w projekcie budżetu na 2024 rok zostały zaplanowane 
w łącznej kwocie 11 .208.022, 73 zł. Na kwotę tych dochodów składają się środki, które 
zostały przyznane gminie w ramach środków z rządowego funduszu Polski Ład Program 
Inwestycji Strategicznych na kwotę 8.102.745 zł. Środki te zostały przyznane na realizację 
dwóch zadań inwestycyjnych: na przebudowę dróg i budowę chodników na ulicy: 
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Osiedlowej, Poprzecznej, Okrężnej, Podgómej i Granicznej w Skokach w kwocie 6.102.745 
zł oraz na budowę ciągu komunikacyjnego pomiędzy ulicą Parkową a Turystyczną 
w Skokach 2.000.000 zł. Do dochodów majątkowych zaliczamy również środki przyznane 
gminie z rządowego programu odbudowy zabytków, z tego programu zostały przyznane 
środki w wysokości 1.129.277,73 zł. Na realizację również dwóch zadań inwestycyjnych na 
przebudowę, ze zmianą sposobu użytkowania budynku gospodarczego na zaplecze Biblioteki 
Publicznej w Skokach to jest kwota 629.277,73 zł oraz remont elewacji budynku byłego 
dworca PKP w Sławie Wielkopolskich w ramach przebudowy budynku 500.000 zł. Do 
dochodów majątkowych zalicza się również wpływy z tytułu sprzedaży nieruchomości, te 
wpływy na rok 2024 zostały zaplanowane w łącznej kwocie 1.964.000 zł. Przeszła do 
omawiania wydatków w projekcie budżetu, które przedstawiają się następująco: wydatki 
bieżące zostały zaplanowane w łącznej kwocie 59.878.905,93 zł i wydatki te stanowią prawie 
77% wszystkich planowanych wydatków, natomiast wydatki majątkowe zaplanowano 
w łącznej kwocie 17.897.336 zł, co stanowi 23% planu wszystkich wydatków ujętych 
w projekcie budżetu. Podział wydatków według działów klasyfikacji budżetowej przedstawia 
się następująco: największa kwota wydatków planowanych w projekcie budżetu to są wydatki 
planowane na oświatę i wychowanie, wydatki te zostały zaplanowane w kwocie 25.712.603 zł 
i stanowią 33% wszystkich wydatków planowanych w budżecie i wydatki te zostaną 
sfinansowane częścią oświatową subwencji ogólnej w kwocie 14.994.531 zł oraz środkami 
własnymi gminy w wysokości 10.718.072 zł. Na drugim miejscu, jeżeli chodzi o wartości 
planowanych wydatków, znajdują się wydatki na transport i łączność, na ten dział 
zaplanowano wydatki w kwocie ponad 12.282.000 zł, na gospodarkę komunalną i ochronę 
środowiska zostały zaplanowane wydatki w kwocie 9.819.998 zł, na administrację publiczną 
zaplanowano 9.643.530,90 zł. Na zadania realizowane przez Ośrodek Pomocy Społecznej 
w Skokach zaplanowano ponad 9.000.000 zł, na kulturę i ochronę dziedzictwa narodowego 
3.660.724,73 zł. Na gospodarkę mieszkaniową zaplanowano 2.269.000 zł, rolnictwo 
i łowiectwo 1.592.000 zł, na kulturę fizyczną 852.570 zł, na obsługę długu publicznego 
807.263,71 zł, ochrona zdrowia to jest kwota 342.500 zł oraz na pozostałe wydatki 1.701.416 
zł. w projekcie budżetu na 2024 rok zostały zaplanowane również dotacje, są to dotacje 
głównie celowe, jedna jest dotacja podmiotowa, łączna kwota dotacji wynosi 14.002.328,32 
zł. Dla Stowarzyszenia Edukacyjnego Tęcza na prowadzenie szkoły podstawowej oraz 
przedszkola publicznego zaplanowano dotację w łącznej kwocie 6.448.558 zł, dla przedszkoli 
oraz żłobków niepublicznych 3.200.220 zł, dotacja dla Biblioteki Publicznej w Skokach 
1.278.147 zł, dotacja dla Zakładu Wodociągów i Kanalizacji w Skokach na zakup koparki 
oraz agregatu prądotwórczego w łącznej kwocie 166.000 zł. Zaplanowano również dotacje dla 
podmiotów spoza sektora finansów publicznych na realizację zadań bieżących, zgodnie 
z ustawą o działalności pożytku publicznego i wolontariacie w łącznej kwocie 41 O.OOO zł. 
Dotacja dla związku Międzygminnego Puszcza Zielonka w roku przyszłym będzie wynosiła 
2.054.978,32 zł, dla Województwa Wielkopolskiego na dofinansowanie Poznańskiej Kolei 
Metropolitarnej zaplanowano 328.425 zł oraz na dofinansowanie działań z zakresu ochrony 
środowiska marny trzy dotacje, dotacje na działania służące zwiększaniu zasobów wodnych, 
czyli to są dotacje na zakup zbiorników do gromadzenia wody deszczowej przez 
mieszkańców gminy zaplanowano 36.000 zł, dotacje na inwestycje związane z zakupem 
i montażem odnawialnych źródeł energii 40.000 zł oraz dotacja na dofinansowanie kosztów 
inwestycji związanych z odbiorem, transportem i utylizacją wyrobów zawierających azbest na 
rok przyszły zaplanowano środki w wysokości 40.000 zł. w projekcie budżetu na rok 2024 
zostało zaplanowanych do realizacji 70 zadań inwestycyjnych na łączną kwotę 17.897.336 zł. 
w dziale rolnictwo i łowiectwo wydatki inwestycyjne wynoszą łącznie 1.452.000 zł. 
Wymieniła największe wydatki inwestycyjne. Na rozbudowę sieci wodociągowej na terenie 
Gminy Skoki zostały zaplanowane wydatki w kwocie 100.000 zł, na wykup infrastruktury 
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wodociągowej od osób fizycznych zaplanowano 50.000 zł, na zadanie inwestycyjne 
polegające na opracowaniu dokumentacji dotyczącej przebudowa, rozbudowy uzdatniania, 
stacji uzdatniania wody w Pawłowie Skockim oraz stacji uzdatniania wody w Jabłkowie 
zaplanowano po 80.000 zł. Wydatki inwestycyjne na modernizację stacji uzdatniania wody 
w Roszkówku wynoszą 200.000 zł, na opracowanie operatów wodno prawnych na ujęciu 
wody w Pawłowie Skockim zaplanowano 16.000 zł, na budowę studni głębinowej 
w Jabłkowie 470.000 zł. Zaplanowano również wydatki na opracowanie dokumentacji 
technicznej dotyczącej budowy kanalizacji sanitarnej w Potrzanowie do ulicy Borówiec 
i Nowy Borówiec wraz z osiedlem przy przedszkolu w kwocie 200.000 zł oraz na 
opracowanie dokumentacji przebudowy kanalizacji podciśnieniowej na grawitacyjną 
w kwocie 65.000 zł. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Gminy Skoki Zbigniew Kujawa 
Wyjaśnił, że radni mogą zadać pytania również w takcie przedstawiania przez Skarbnika 
Gminy projektu budżetu. 

Burmistrz Miasta i Gminy Skoki Tadeusz Kłos 
Poruszył kwestie przebudowy sieci kanalizacji sanitarnej, którą umożliwi umieszczony 
w ścieżce na terenie łąk Morasia rurociąg tłoczny. Rozbudowa kanalizacji sanitarnej 
przewiduje podłączenie do sieci wsi Potrzanowo, Rościnno i być może jeszcze Grzybowa. 
Zwrócił również uwagę na problem z jakim będzie się trzeba zmierzyć w najbliższych latach 
to jest modernizacją sieci kanalizacji sanitarnej w Skokach. Wskazał również na działania 
prowadzone w zakresie budowy ścieżek rowerowych, które rozpoczęły się już 7 lat temu. 
Zwrócił uwagę, że jeżeli chodzi o budowę ścieżek rowerowych jest to dość złożony proces, 
począwszy od zapewnienia terenu pod jej lokalizację. Ścieżka rowerowa ma powstać wzdłuż 
linii kolejowej, pomiędzy torami a drogą wojewódzką. Zadanie budowy ścieżki podzielono 
na trzy odcinki: Rejowiec- Sława Wlkp., Sława Wlkp. - Skoki i Skoki - Roszkowo. 
Najbliższe realizacji na ten moment jest zadanie na odcinku Sława-Skoki. Wyjaśnił, że koszt 
tego odcinka wyniesie około 4 OOO OOO zł. Stwierdził, że inwestycja jest kosztowna 
w stosunku do liczby osób, które potencjalnie będą korzystać z tej ścieżki. Poinformował, że 
prowadzone są rozmowy z WZDW, które deklaruje sfinansowanie budowy ścieżki na 
odcinku Sława Wlkp.-Skoki w kwocie 50%. Zwrócił również uwagę, że utrzymanie ścieżki, 
czyli np. jej odśnieżanie będzie zadaniem gminy. Koszt budowy całej ścieżki wyniesie około 
12.000.000 zł. Uważa, że jest to wysoki koszt realizacji inwestycji jak na gminę, która ma 
ważniejsze inwestycje np. budowa kanalizacji sanitarnej. Dyskusja na temat ścieżek 
rowerowych poruszana jest na wielu forach społecznościowych, gdzie mieszkańcy wskazują 
również potrzebę budowy ścieżek do wsi rozwojowych np. Potrzanowo. Mieszkańcy nie 
zdają sobie sprawy z tego, że gmina nie dysponuje gruntami umożliwiającymi budowę 
ścieżki, niekiedy nie ma również możliwości fizycznych jej wykonania, ponieważ pas drogi 
jest zbyt wąski. 
Radna Wiesława Surdyk-Fertsch 
Zabierając głos w dyskusji, gdzie Burmistrz wskazał, że budowa ścieżki rowerowej Jest 
tematem trudnym, wskazała, że dla niej tematem trudnym, może trudniejszym od ścieżek jest 
zabezpieczenie w wodę mieszkańców. Wyjaśniła, że jest to problem, z którym musimy się 
zmierzyć. W budżecie znalazły się pieniądze na modernizację i przebudowę stacji uzdatniania 
wody, że zaplanowana została budowa studni głębinowej w Jabłkowie. Stwierdziła, że tych 
działań w kolejnych latach dla dobra mieszkańców trzeba będzie podejmować więcej, aby 
biorąc pod uwagę zagrożenie zmianami klimatycznymi, być gotowym na sytuację trudniejsze 
z dostarczaniem wody, niż w tej chwili. Stwierdziła, że jest to problem, z którym musimy się 
zmierzyć i rozpocząć planowanie działań. Burmistrz poruszył w swojej wypowiedzi 
konieczność modernizacji kanalizacji sanitarnej w Skokach. Wyraziła nadzieje, że będzie 
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wystarczająco czasu, aby odpowiednio zaplanować działania w tym zakresie. Problem będzie, 
jeżeli dojdzie do awarii kanalizacji sanitarnej w Skokach, a czekają nas jeszcze, problemy 
związane z dostarczeniem wody do nowo powstających osiedli domów jednorodzinnych. 
W zakresie ścieżek rowerowych uznała, że rekreacja jest ważna, ale problem wody i jej 
niewystarczających zasobów do zabezpieczenia potrzeb wszystkich mieszkańców gminy to 
problem, którego rozwiązania nie da się znaleźć natychmiast. 
Radna Marzena Wyleżała 
Powiedziała, że jest bardzo zadowolona z zabezpieczenia środków finansowych na stacje 
uzdatniania wody. Zwróciła uwagę na konieczność modernizacji istniejącej sieci 
wodociągowej, ponieważ jest ona w coraz gorszym stanie szczególnie w Pawłowie Skockim, 
gdzie mieszkańcy skarżą się na jakość wody. Wypowiadając się w zakresie ścieżek 
rowerowych wskazała, że ścieżki rowerowe dla mieszkańców wsi Pawłowo Skockie, 
Rejowiec i Sława Wlkp. to przede wszystkim bezpieczeństwo, a nie rekreacja. 
Radny Leszek Gronowicz 
Powiedział, że wypowiedź Burmistrza w zakresie ścieżek rowerowych go rozczarowała. 
Odnosząc się do wypowiedzi radnej Marzeny Wyleżały wskazał, że młodzież z Rejowca 
dojeżdża do Sławy Wielkopolskiej na pociąg. Odcinek tej drogi jest niebezpieczny, aby 
pokonać ją pieszo czy na rowerze, w niektórych miejscach nie ma nawet bezpiecznego 
pobocza. W związku z czym rodzice dowożą dzieci na stacje PKP. Wskazał, że w pierwszej 
kolejności powinna być wykonana ścieżka właśnie z Rejowca do Sławy Wlkp. Podkreślił, że 
gmina na to zadanie otrzymała dofinansowanie. Wyraził nadzieje, że budowa ścieżki 
rozpocznie się w przyszłym roku. Uznał, że nie można odstąpić od budowy ścieżek, ponieważ 
gmina wydała już spore środki na przygotowanie dokumentacji. Wskazał, że zaplanowano 
środki na rozbudowę i modernizację stacji uzdatniania, natomiast jeżeli chodzi 
o modernizację sieci wodociągowej to konieczne jest zaplanowanie środków, ale już 
w budżecie na rok 2025. 
Burmistrz Miasta i Gminy Skoki Tadeusz Kłos 
Wyjaśnił, że kolejność realizacji poszczególnych etapów budowy ścieżek rowerowych 
wynika z dopełnienia wszelkich formalności. Największymi trudnościami były negocjacje 
z PLP PLK S.A. oraz WZDW w Poznaniu dotyczące przejęcia terenu pod planowaną 
inwestycję. Przez ten czas tworzone były mapy, projekty oraz wnioski o zezwolenie na 
realizację działań. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Gminy Skoki Zbigniew Kujawa 
Wskazał, że na ul. Antoniewskiej jest ścieżka pieszo-rowerowa po jednej stronie ulicy 
Antoniewskiej, a mieszkańcy i tak nie korzystają z tej ścieżki. 
Burmistrz Miasta i Gminy Skoki Tadeusz Kłos 
Poinformował, że brak jest przepisów jednoznacznie wskazujących na obowiązek korzystania 
przez rowerzystów ze ścieżki rowerowej. 
Radny Marek Grzegorzewski 
Wyjaśnił, że jeżeli rowerzysta ma ścieżkę, nie po swojej stronie ze swoim kierunkiem jazdy, 
nie musi korzystać z tej ścieżki po lewej stronie. Poinformował, że jak tylko skończył się 
remont ulicy Antoniewskiej wystąpił z wnioskiem o ustawienie znaku zakaz poruszania się 
rowerów, wtedy obligowałby rowerzystów do poruszania się ścieżką z lewej strony. 
Powiat odmówił ustawienia tego znaku, pomimo, iż był on umieszczony przed remontem 
drogi. 
Skarbnik Gminy Anna Kalek-Witucka 
Powróciła do przedstawiania wydatków majątkowych w dziale transport i łączność zostały 
zaplanowane w łącznej kwocie 10.984.553, 27 zł. został zaplanowany wydatek inwestycyjny 
w kwocie 2.030.000 zł na budowę ciągu komunikacyjnego pomiędzy ulicą Parkową 
a Turystyczną w Skokach. Zaplanowano również środki na opracowanie dokumentacji 



technicznej na przebudowę drogi gminnej w Pawłowie Skockim w kierunku połączenia 
z drogą wojewódzką nr 197 w kwocie 80 OOO zł. Na budowę ścieżki pieszo rowerowej 
pomiędzy Rejowcem a Sławą Wielkopolską, to jest na wykonanie dokumentacji projektowej 
wraz z uzyskaniem pozwolenia na budowę zostały zaplanowane środki w wysokości 100.000 
zł oraz na przebudowę drogi wojewódzkiej nr 196 poprzez budowę ścieżki rowerowej na 
odcinku Sława Wielkopolska-Skoki zaplanowano 1.300.000 zł. w dziale transport i łączność 
zostały zaplanowane wydatki inwestycyjne polegające na przebudowie dróg i budowie 
chodników na ulicy: Osiedlowej, Poprzecznej, Okrężnej, Podgómej i Granicznej w Skokach 
w kwocie 6.423.943 zł. Na przebudowę przejść dla pieszych, tutaj na przebudowę ulicy Jana 
Pawła II w Skokach zaplanowano 213 OOO zł, na przebudowę ulicy Kościelnej w Skokach 
122.194 zł oraz na przebudowę ulicy Wągrowieckiej w Skokach 566.587,67 zł. Zaplanowano 
również środki w wysokości 20.000 zł na zakup, montaż oraz demontaż starych wiat 
przystankowych. Wydatki inwestycyjne w dziale turystyka zaplanowano w łącznej kwocie 
11.000 zł i to są środki, które zostały zabezpieczone na dokumentację przygotowawczą 
inwestycji z zakresu turystyki. w dziale gospodarka mieszkaniowa zostały zaplanowane 
wydatki inwestycyjne w kwocie 1.650.000 zł. Zaplanowano wydatki na przebudowę budynku 
byłego dworca w Roszkowie na cele mieszkaniowe w kwocie 1.200.000 zł, na modernizację 
dachu w budynku komunalnym Szczodrochowo 1.200.000 zł, na wymianę pokrycia 
dachowego w budynku komunalnym Roszkowo 10/4 50.000 zł oraz na termomodernizację 
budynku komunalnego Rejowiec 6.200.000 zł. w Urzędzie Gminy zostały zaplanowane 
wydatki inwestycyjne na zakup nowych zestawów komputerowych w wysokości 35.000 zł 
oraz na wkład własny gminy projekt realizowany planowany do realizacji w roku przyszłym 
pod nazwą Gmina Skoki Cyberbezpiecznym samorządem. Wkład własny w ramach tego 
zadania będzie wynosił 71.178 zł. w dziale różne rozliczenia zaplanowano wydatki 
inwestycyjne w łącznej kwocie 300.000 zł. Są to środki planowane na rezerwę, na zadania 
inwestycyjne i zakupy, które wynikną w trakcie roku. Natomiast w dziale szkoły podstawowe 
zostały zaplanowane wydatki na modernizację ogrzewania w budynku szkoły w Pawłowie 
Skockim zaplanowano 30.000 zł oraz na modernizację budynku szkoły podstawowej 
w Skokach 117.907 zł. Jeżeli chodzi o przedszkola to zostały zaplanowane wydatki 
inwestycyjne w wysokości 250.000 zł na modernizację budynku przedszkola w Łosińcu oraz 
na modernizację budynku Przedszkola Samorządowego w Skokach 27.500 zł. w dziale 
pomoc społeczna zostały zaplanowane wydatki majątkowe w kwocie 20.000 zł i to są środki 
planowane na budowę serwerowni i wewnętrznej sieci w ośrodku pomocy społecznej 
w Skokach. Na dokumentację techniczną dotyczącą budowy żłobka w Skokach zostały 
zaplanowane wydatki inwestycyjne w kwocie 90.000 zł. w dziale gospodarka komunalna 
i ochrona środowiska zaplanowano wydatki inwestycyjne w kwocie 1.050.920 zł. w dziale 
gospodarka komunalna i ochrona środowiska zaplanowane zostały wydatki na rozbudowę 
sieci wodociągowej na terenie miasta Skoki w kwocie 100.000 zł, na modernizację punktu 
zlewnego przy ulicy Topolowej w Skokach 200.000 zł. Na opracowanie dokumentacji 
projektowanej sieci kanalizacji sanitarnej na ulicy Wodnej w Skokach, to jest na włączenie 
rurociągu tłocznego na terenie przepompowni ścieków 72.000 zł. Zaplanowano również 
środki na realizację zadania polegającego na identyfikację i ograniczeniu zanieczyszczeń wód 
powierzchniowych na terenie Gminy Skoki w kontekście funkcjonowania jezior Maciejak 
i Rościńskiego w kwocie 40.000 zł, na wykonanie separatora z piaskownikiem 
w miejscowości Szczodrochowo zaplanowano 40.000 zł oraz na dotacje dla Zakładu 
Wodociągów i Kanalizacji w Skokach łącznie zaplanowano środki w wysokości 166.000 zł. 
Na dotacje, na inwestycje związane z zakupem i montażem odnawialnych źródeł energii 
zostały zaplanowane wydatki w wysokości 40.000 zł, na dokumentację przygotowawczą 
inwestycji z zakresu ochrony środowiska 30.000 zł, na wykonanie oświetlenia przejść dla 
pieszych w Rejowcu zaplanowano środki w wysokości 90.000 zł oraz na dotacje, na 
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dofinansowanie kosztów inwestycji związanych z transportem, odbiorem i utylizację 
wyrobów zawierających azbest zaplanowane zostały środki w kwocie 40.000 zł. w dziale 
kultura i ochrona dziedzictwa narodowego, zaplanowano wydatki inwestycyjne w łącznej 
kwocie 1.520.277,73 zł. Na modernizację świetlic wiejskich na terenie gminy zostały 
zaplanowane środki w wysokości 30.000 zł, na modernizację sali świetlicy w Potrzanowie, to 
jest na przebudowę łazienek zaplanowano 50.000 zł, na modernizację budynku świetlicy 
wiejskiej w Kakulinie 30.000 zł, na modernizację wiaty rekreacyjnej w Niedźwiedzinach 
zaplanowano 20.000 zł, na budowę placu zabaw w Kuszewie 160.000 zł, na opracowanie 
dokumentacji dotyczącej budowy świetlicy wiejskiej w Łosińcu kwota planowana wynosi 
80.000 zł. w projekcie budżetu na 2024 rok zostały również zaplanowane środki przyznane 
gminie w ramach programu odbudowy zabytków. Te środki zostały zaplanowane 
w inwestycjach w rozdziale ochrona zabytków i opieka nad zabytkami zaplanowane wydatki 
na realizację dwóch zadań na remont elewacji budynku byłego dworca w Sławie 
Wielkopolskiej w ramach przebudowy budynku 500.000 zł oraz na przebudowę ze zmianą 
sposobu użytkowania budynku gospodarczego na zaplecze biblioteki publicznej w Skokach 
639.277,73 zł. w ostatnim dziale w kulturze fizycznej zostały zaplanowane wydatki 
inwestycyjne w wysokości 87.000 zł i w ramach tych środków zaplanowano wydatki na 
budowę piłko chwytów i ogrodzeń na terenie Gminy w wysokości 20.000 zł, na dokumentację 
przygotowawczą inwestycji sportowo rekreacyjnych zaplanowano 11.000 zł, na zakup 
i montaż bramek na boiskach wiejskich 16.000 zł oraz na zakup urządzeń zabawowych na 
place zabaw 40.000 zł. w projekcie budżetu na 2024 rok zostały zaplanowane przychody 
w łącznej kwocie 8.193.254,24 zł i na kwotę przychodów składają się planowane do 
zaciągnięcia kredyty i pożyczki w wysokości 6.430.643,97 zł, 1.000.000 zł stanowią wolne 
środki wynikające z rozliczenia budżetu za 2022 rok. 612.610,27 zł zostało zaplanowane 
tytułem przelewów z rachunków lokat i 150.000 zł to jest spłata pożyczki, która została 
udzielona w 2023 roku w Bibliotece Publicznej w Skokach. Po stronie rozchodów natomiast 
zostały zaplanowane środki w wysokości 1.000.000 zł, 59.190,04 zł i ta kwota stanowi 
planowane spłaty pożyczek oraz kredytów długoterminowych zaciągniętych w latach 
ubiegłych. Dochody ogółem powiększone o przychody dają nam taką samą wartość jak 
wydatki powiększone o rozchody, co oznacza oczywiście, że budżet został zrównoważony 
i zachowana została zasada bilansowania projektu budżetu. Przedstawiła relacje 
zrównoważenia wydatków bieżących, o której mowa w art. 242 ustawy o finansach 
publicznych, czyli tzw. wynik operacyjny budżetu. w projekcie budżetu na 2024 rok 
planowane wydatki bieżące są o 444.750,93 zł wyższe od planowanych dochodów bieżących, 
co oznacza, że w części operacyjnej budżetu mamy deficyt operacyjny i deficyt ten zostanie 
sfinansowany zgodnie z obowiązującymi przepisami, wolnymi środkami, przelewami 
z rachunków lokat oraz spłatą udzielonej pożyczki i po zrównoważeniu tymi środkami wynik 
operacyjny budżetu jest dodatni i wynosi 1 317. 859, 34 zł. 

2. Skarbnik Gminy Anna Kalek- Witucka 
Odczytała opinię Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu z dnia 11 grudnia 2023 r. 
o projekcie uchwały budżetowej Miasta i Gminy Skoki na 2023 r. oraz opinię o możliwości 
sfinansowania deficytu ustalonego w projekcie uchwały budżetowej na 2024 r. 
(U chwała Nr SO-15/0952/199/2023 i Nr SO-15/0951 /688/2023 Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Poznaniu) - stanowią kolejno załączniki nr 11 i 12 do protokołu sesji Rady 
3. Przedstawiono opinie Komisji Rady Miejskiej Gminy Skoki do projektu uchwały 
budżetowej na rok 2024 r. 
1) Radny Andrzej Surdyk Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia, Sportu 
i Rekreacji poinformował, że: 
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Komisji wyraża o przedłożonym projekcie budżetu Miasta i Gminy Skoki na 2024 r. opinie 
pozytywną. 
2) Radny Paweł Grabiński Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Gospodarki 
Komunalnej, Ochrony Środowiska, Porządku Publicznego i Inwentaryzacji przedstawił 
opinię komisji: 
W wyniku przeprowadzonych analiz projektu budżetu Miasta i Gminy Skoki na rok 2024 
Komisja Rolnictwa, Gospodarki Komunalnej, Mieszkaniowej, Ochrony Środowiska Porządku 
Publicznego i Inwentaryzacji Rady Miejskiej Gminy Skoki pozytywnie opiniuje przedłożony 
projekt budżetu Miasta i Gminy Skoki na rok 2024 r., wskazując na konieczność 
zabezpieczania środków na wymianę w budynkach świetlic wiejskich urządzeń grzewczych 
na urządzenia nisko emisyjne oraz zbiorników bezodpływowych. 

3) Radny Stanisław Janecko Przewodniczący Komisji Finansów, Rozwoju Gminy 
i Komunikacji odczytał opinię: 
Komisja Finansów, Rozwoju Gminy i Komunikacji Rady na wspólnym posiedzeniu 
Zgodnie z art. 238 ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 roku o finansach publicznych Burmistrz 
Miasta i Gminy Skoki przedłożył Radzie projekt uchwały budżetowej na rok 2024 oraz 
projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2024-2038. 
Komisja Finansów, Rozwoju Gminy i Komunikacji Rady Miejskiej Gminy Skoki na 
wspólnych posiedzeniach Komisji Rady szczegółowo przeanalizowała i przedyskutowała 
złożone projekty. Wyczerpujących wyjaśnień w tym zakresie udzielił Burmistrz Miasta 
i Gminy Skoki, Skarbnik Gminy, Kierownicy Referatów i pracownicy Urzędu oraz Kierownik 
OPS w Skokach. 
Dochody budżetu na rok 2024 zaplanowano w łącznej kwocie 70.642.177,73 zł, z tego: 
dochody bieżące w kwocie 59.434.155,00 zł, a dochody majątkowe w kwocie 11.208.022,73 
zł. Wydatki budżetu na 2024 rok zaplanowano w łącznej kwocie 77.776.241,93 zł z tego: 
- wydatki bieżące w kwocie 59.878.905,93 zł; 
- wydatki majątkowe w kwocie 17.897.336,00 zł. 
W projekcie budżetu zaplanowano przychody z tytułu zaciągniętych pożyczek i kredytów 
w kwocie 6.430.643,97 zł, wolne środki, o których mowa w art. 217 ust. 2 pkt 6 ustawy 
w kwocie 1.000.000 zł, przelewy z rachunków lokat w wysokości 612.610,27 zł oraz spłatę 
pożyczki udzielonej Bibliotece Publicznej w Skokach w wysokości 150.000 zł. Rozchody 
zaplanowano w wysokości 1.059.190,04 zł. Kwota rozchodów wynika z umów zawartych 
z instytucjami finansującymi oraz planowanego do zaciągnięcia kredytu długoterminowego. 
Wynik finansowy budżetu to deficyt budżetowy, który został zaplanowany w kwocie 
7.134.064,20 zł i zostanie sfinansowany przychodami z tytułu kredytów, wolnymi środkami, 
środkami z tytułu lokaty terminowej założonej w 2023 roku oraz spłatą udzielonej pożyczki. 
Przedsięwzięcia wykazane w wieloletniej prognozie finansowej uwzględniają możliwości 
finansowe Gminy. Mając na uwadze fakt, że budżet na rok 2024 jest budżetem deficytowym 
Rada nie podjęła decyzji o podwyższeniu stawek podatku, pozostawiając je tym samym na 
poziomie roku 2023. Planowane realne dochody budżetu zapewniają finansowanie 
podstawowych i niezbędnych zadań realizowanych w naszej gminie w 2024 r. Trudna 
sytuacja finansowa wielu mieszkańców naszej gminy skłoniła radę do pozostawienie stawek 
podatku na poziomie dotychczasowym. 
Komisja biorąc pod uwagę występujące obiektywne uwarunkowania w zakresie gospodarki 
finansowej samorządu oraz zobowiązań finansowych pozytywnie opiniuje przedłożony 
projekt Budżetu Miasta i Gminy Skoki na rok 2024. 
4. w imieniu Burmistrza Miasta i Gminy Skarbnik Gminy Anna Kałek-Witucka przedstawiła 
autopoprawkę do projektu uchwały budżetowej na 2024 r. z dnia 12 grudnia 2023 r. które 
stanowią załączniki nr 13 do protokołu sesji Rady 
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5.Przewodniczący Rady Miejskiej Gminy Skoki Zbigniew Kujawa otwarł dyskusję na temat 
projektu budżetu Miasta i Gminy Skoki na rok 2024. 

W dyskusji głos zabrali: 
Radny Leszek Gronowicz 
Stwierdził, że jest to budżet zrównoważony, wskazując, że oprócz wydatków bieżących, które 
z budżetu musimy finansować, to najwięcej wydajemy na oświatę, do oświaty z budżetu 
gminy należy dołożyć 10.000.000 zł. Wskazał, że mieszkańcy gminy powinni mieć 
świadomość, że z budżetu gminy dokładamy do kultury, jest to dotacja około 1.200.000 zł. 
Gmina finansuje również zadania z zakresu sportu i turystyki, z czego korzystają mieszkańcy 
miasta i mieszkańcy wsi. Podkreślił, że wydatki na inwestycje zaplanowano na kwotę 
18.000.000 zł. Wskazał, że na tak trudne czasy są to duże środki. Zaplanowano 70 zadań 
inwestycyjnych, to oznacza, że gmina się rozwija. Podziękował Burmistrzowi, Sekretarzowi 
Gminy, Skarbnikowi Gminy za przygotowanie projektu budżet. Zwrócił uwagę, że budowę 
chodników w mieście Skoki zaplanowano 6.000.400 zł oraz na ciąg komunikacyjny pomiędzy 
ulicą Parkową, a Turystyczną zaplanowano 2.000.000 zł. Zwrócił uwagę, że środki na te 
zadania zostały pozyskane z Polskiego Ładu. Skierował słowa podziękowania dla 
pracowników Urzędu, którzy przygotowują wnioski o pozyskanie środków zewnętrznych. 
Wyraził nadzieje, że uda się pozyskać środki na budowę ścieżek pieszo- rowerowych z KPO, 
w związku ze zmianą rządu. 
Burmistrz Miasta Gminy Skoki Tadeusz Kłos 
Wskazał, że dzięki wspólnym działaniom, zaangażowaniem rady i pracowników udało się 
stworzyć zespół, który działa na rzecz mieszkańców, a nie z chęci zaistnienia. 
W przedstawionym budżecie udało się zaplanować środki na inwestycje w wysokości 
18.000.000 zł. Zwrócił uwagę, że zakończenie budowy ul. Polnej w Skokach ma zostać 
sfinansowane środkami zewnętrznymi, o które gmina będzie aplikowała. Środki na to zadanie 
nie są wprowadzone do budżetu. W skazał, że niektóre tematy są naprawdę trudne do 
realizacji, jak np. budowa ścieżek rowerowych. 
Radna Wiesława Surdyk-Fertsch 
Poinformowała, że zgadza się z przedmówcą, że jest to budżet na ciężkie czasy, ale budżet, 
który na pewno jest budżetem realistycznym, zapewniającym szansę rozwoju. 70 zadań 
inwestycyjnych to wskaźnik, który pokazuje, że samorząd chce, aby gmina się rozwijała. 
Nawiązując do wypowiedzi Przewodniczącego Komisji Finansów, że bardzo ważnym 
elementem tego budżetu jest fakt, że planując dochody przyszłoroczne w budżecie, 
zrezygnowaliśmy z podniesienia stawek podatkowych mając na uwadze sytuację finansową 
większości mieszkańców. Zwróciła uwagę, że słowa podziękowania pod adresem Pana 
Burmistrza, pani skarbnik, pani sekretarz projektujących budżet, ale też walczących o środki 
zewnętrzne, podkreśliła, że o te środki zewnętrzne starają się także kierownicy jednostek. 
Wskazując na Dyrektora Biblioteki, instytucja, która w naszej gminie słynie z pozyskiwania 
środków zewnętrznych. Podziękowała za kreatywność w pozyskiwaniu tych środków, za 
pomysły, za podpowiedzi. Wskazała, że stacja w Sławie Wielkopolskiej, będzie kolejnym 
punktem na mapie gminy Skoki, który będzie chętnie odwiedzany i przyniesie wiele radości 
mieszkańcom, nie tylko Sławy Wlkp. i Sławicy, ale całej gminy, która będzie miała okazję 
zmierzyć się z nowym, kreatywnym pomysłem. Podziękowała za kreatywność 
w pozyskiwaniu środków zewnętrznych, ale także za całokształt pracy nie tylko pani 
dyrektor, ale także pracowników. Podziękowała Kierownikom Referatów Urzędu za pomoc 
za wyjaśnianie wszelkich zawiłości, przy analizie budżetu. 
Radny Andrzej Surdyk 
Przyłączył się do podziękowań w pracach na projektem budżetu. Zwrócił uwagę na 
pozyskiwane środki zewnętrzne. Zaproponował, aby stowarzyszenia, ale także inne jednostki, 
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jaki jak np. sołectwa, brały przykład w pozyskiwaniu tych środków. Wskazał, że częsc 
jednostek już bardzo dużo daje od siebie. Niech tak kontynuują swoje działania, ale 
jednocześnie szukając środków zewnętrznych na swoją działalność, a nie tylko z budżetu 
gmmy. 
Radny Leszek Gronowicz 
Zwracając się do Radnego A. Surdyka wyjaśnił, że się z nim nie zgadza, ponieważ sołectwa 
wykorzystują te środki z budżetu, które mają zagwarantowane z gminy na 1 mieszkańca. 
Sołectwa zabiegają również o sponsorów. Przypomniał, że kilka sołectw pozyskało środki 
z Programu Wielkopolska Odnowa Wsi. Jako przykład podał sołectwo Bliżyce, które zostało 
w tym roku jednym z wyróżnionych laureatów tego programu. Wskazał, że o środki z tego 
programu występowały również: Potrzanowo, Rejowiec i Kuszewo. 
Radny Andrzej Surdyk 
Wyjaśnił, że nie powiedział, że w ogóle nie zabiegają o środki zewnętrzne, lecz aby pozostałe 
sołectwa brały przykład z wymienionych przez radnego Gronowicza sołectw i pozyskiwali 
środki na swoje zadania. 
Dyrektor Biblioteka Elżbieta Skrzypczak 
Wyjaśniła, że otrzymana dotacja podmiotowa z budżetu gminy służy na bieżącą działalność 
Biblioteki, czyli utrzymaniu budynków, placu zabaw, siłowni i wynagrodzenia, 100 OOO zł 
zostaje na działalność. Poinformowała, że przychody Biblioteki, w tym roku są imponujące 
i wynoszą w chwili obecnej już prawie 600.000 zł. Wskazała, że w jednostce pracuje zaledwie 
4 pracowników merytorycznych. Podkreśliła, że 475.000 zł pochodzi ze sprzedaż usług 
statutowych. 

Rada Miejska Gminy 

podjęła 
(15 glosami za) 

w głosowaniu jawnym autopoprawkę Burmistrza do projektu uchwały budżetowej na rok 
2024 r. z dnia 13 grudnia 2023 r. Autopoprawka stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

Rada Miejska Gminy 

podjęła 
(15 glosami za) 

Uchwalę nr LXVIl/529/2023 
w sprawie uchwały budżetowej na 2024 r. wraz z autopoprawką Burmistrza Miasta i Gminy 
Skoki. Podjęta U chwała stanowi załącznik nr 15 do protokołu sesji Rady. 
Pkt 6.5) 
Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Gminy Skoki Wiesława Surdyk-Fertsch 
Odczytała plan pracy Rady Miejskiej Gminy Skoki na 2024 r. 

Rada Miejska Gminy 

podjęła 
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(15 głosami za) 

Uchwalę nr LXVII/530/2023 
w sprawie planu pracy Rady Miejskiej Gminy Skoki na 2024 r. Podjęta Uchwała stanowi 
załącznik nr 16 do protokołu sesji Rady. 

Pkt 6.6) 
Przewodniczący Komisji przedstawiali kolejno plan pracy Komisji na rok 2024 r.: 
1) Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Zdrowia, Sportu i Rekreacji Andrzej Surdyk; 
2) Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Gospodarki Komunalnej, Mieszkaniowej, Ochrony 
Środowiska Porządku Publicznego i Inwentaryzacji Paweł Grabiński; 
3) Przewodniczący Komisji Finansów, Rozwoju Gminy i Komunikacji Stanisław Janecko; 
4) Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Piotr Babrakowski. 

Rada Miejska Gminy 

podjęła 
(15 głosami za) 

Uchwalę nr LXVII/531/2023 
w sprawie zatwierdzenia planów pracy komisji Rady Miejskiej Gminy Skoki na 2024 r. 
Podjęta Uchwała stanowi załącznik nr 17 do protokołu sesji Rady. 

Pkt 7. 
Interpelacje i zapytania radnych nie zgłoszono. 
Pkt 8. 
W wolnych wnioskach i informacjach głos zabrali: 
Radny Marian Gruszka 
Wrócił do poruszonego problemu w zakresie zabezpieczenia mieszkańców w wodę, 
wskazując, że w miejscowości Nadmłyn nie ma do dziś sieci wodociągowej. 
Radna Wiesława Surdyk- Fertsch 
Poinformowała, że w ubiegłą sobotę odbył się 18. Jarmark Bożonarodzeniowy. Podziękowała 
wszystkim mieszkańcom, którzy odwiedzili jarmark oraz wszystkim osobom, które 
zaangażowały się w realizację tego przedsięwzięcia, przede wszystkim dzieciom i młodzieży 
ze Szkoły Podstawowej imienia Adama Mickiewicza w Skokach wraz z nauczycielami. 
Podziękowała zuchom i harcerzom. Wskazał, że szczególnie wzruszające jest zaangażowanie 
tych najmłodszych, które jest całkowicie bezinteresowne i spontaniczne. Podziękowała radzie 
rodziców, rodzicom, koleżankom i kolegom radnym, którzy zaangażowali się bezpośrednio, 
pracując na stanowiskach jarmarkowych, bądź zagrzewając swoim głosem mieszkańców do 
odwiedzin jarmarku, pracownikom urzędu, którzy zaangażowali się w pomoc przy 
rozstawianiu jarmarkowego. Podziękowała sponsorom. Wyjaśniła, że szczegółowe 
podziękowała pojawią się na stronie internetowej gminy oraz Facebooku. Podziękowała 
również Burmistrzowi Miasta i Gminy Skoki, który co roku jest sponsorem głównym, ale 
także za osobistą obecność na jarmarku. Poinformowała, że udało się zebrać w ramach 
jarmarku kwotę 15 OOO. Wskazała, że jest to nowy rekord, środki ze zbiórki umożliwią 
przygotowanie 320 paczek dla potrzebujących mieszkańców naszej gminy. Podziękowała 
również pracownikom ośrodka pomocy społecznej i pani kierownik za wsparcie działań. 
Radny Leszek Gronowicz 
Poruszył kwestie organizacji paczek Mikołajkowych. Poinformował, że w sołectwach to rady 
sołeckie organizują Mikołajki. Zwrócił się do Dyrektor Biblioteki, aby wyjaśniła jak kwestie 
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paczek na Mikołajki rozwiązała w Skokach. Zwrócił uwagę, że podczas dzisiejszej sesji 
poruszana była kwestia braku zaangażowania społecznego mieszkańców. Stwierdził, że brak 
zaangażowania jest wśród mieszkańców miasta. Są osoby, które motywują mieszkańców jako 
wzór do naśladowania podał Andrzeja Surdyka angażującego się w działania z harcerzami, 
czy Wiesławę Surdyk-Fertsch, która zaangażowała mieszkańców w organizację Jarmarku 
Bożonarodzeniowego. Stwierdził, że większość mieszkańców czeka tylko, żeby gmina im coś 
dała. Stwierdził, że należy skończyć z rozdawnictwem. 

Dyrektor Biblioteki Publicznej w Skokach Elżbieta Skrzypczak 
Wyjaśniła, że Biblioteka w Skokach jest przede wszystkim instytucją, której zadaniem 
statutowym jest organizowanie działalności kulturalno-edukacyjno-rozrywkowej. Stwierdziła, 
że można było kupić paczki i rozdać wszystkim dzieciom. Przy czym, żeby w tej paczce 
znalazły się produkty, której sprawiły, że byłaby ona w miarę przyzwoicie wyposażona, to 
musiałyby się tam znaleźć produkty w kwocie co najmniej 20 zł, przy prawie 2000 dzieci, to 
jest to koszt 40 OOO zł. Wskazała, że Biblioteka w ramach swojej działalności starała się o 
stworzenie klimatu i atmosfery przedświątecznej poprzez wspólną zabawę, zorganizowaną 
dla dzieci i ich rodzin. W tym roku mieszkańcy wiedząc, że tych paczek nie będzie, pobrali 
z biblioteki 1200 wejściówek na odbywającą się na hali imprezę Mikołajkową, a na 
zakończenie wszystkie dzieci otrzymały po czekoladzie z życzeniami od organizatora. 
Radny Leszek Gronowicz 
Stwierdził, że Pani dyrektor go źle zrozumiała, jasno powiedział, że jest przeciwny 
rozdawnictwu. Wyjaśnił, że Pani dyrektor bardzo dobrze rozwiązała kwestie Mikołajek. 
Stwierdził, że po mimo zaangażowania pracowników Biblioteki i kosztach z jakimi wiązało 
się przygotowanie paczek dla dzieci, kwestia paczek zawsze budziła kontrowersje. Dzieci ze 
Skoków otrzymywały jedną paczkę, a dzieci z gminy otrzymywały jeszcze paczkę od rady 
sołeckiej. Podsumowując wypowiedź stwierdził, że Pani dyrektor bardzo dobrze rozwiązała 
ten problem. 
Redaktor Naczelny Wiadomości Skockich Franciszek Szklennik 
Poinformował, że mija prawie 2 lata, kiedy podjął decyzję o tym, że spróbuje pokierować 
„Wiadomościami Skockimi". Wskazując, że czuje się jak jednoosobowo wieloosobowy 
kierownik jednostki organizacyjnej do przygotowania Wiadomości Skockich. Poprzez 
współpracę z Urzędem oraz radnymi funkcjonuje miesięcznik samorządowy, który ma 
prezentować pozytywną stronę samego samorządu i ludzi, którzy ten samorząd tworzą. 
Stwierdził, że jeszcze nie do końca wypełnione zostały wszystkie formuły takiej edukacji 
samorządowej. W skazał, że od 15 października, ludzie się jakoś inaczej uśmiechają, inaczej 
się do siebie odnoszą i ma zamiar pozostać wiemy takiej formule, którą wyraził w tekście 
o wspólnocie. Poinformował, że najbliższe wydanie gazety będzie podwójnym numerem 
Wiadomości Skockich, będzie miał 64 strony. Zwrócił uwagę, że w jednym z artykułów użył 
takie sformułowanie, że optymista, to nawet jak stawia kropkę nad i, to jest to jest to kropka 
kolorowa, a o pesymizmie można powiedzieć, to, co powiedział Dwight Eisenhower, że 
pesymista, to jest taki człowiek, który nie wygrał żadnej bitwy. Wyjaśnił, że wszystkim 
należy się jeszcze trochę więcej takiej społecznej edukacji naszych mieszkańców. Wskazał, że 
na jednym z forów społecznościowych dowiedział się, że przez 9 lat nic w naszej gminie nie 
zostało zrobione. w dodatku lajkują to osoby, które uczestniczyły w ciągu tych 9 lat 
w kreowaniu praktyki samorządu, to znaczy, że cel jest inny, chęci są inne, ale mimo 
wszystko będę się uśmiechał. Przypomniał, że zanim został wybrany na redaktora naczelnego 
Wiadomości Skockich to przedstawił pewną koncepcję tego, jak to ma wszystko 
funkcjonować, jaką funkcje spełniają media. Wyjaśnił, że jego intencją było i jest, aby nie 
zaszkodzić interesowi gminy. Stwierdził, że przyjdzie taki czas, że dokona takiego 
podsumowania i rozrachunku ze sobą. Podziękował wszystkim tym, którzy współtworzą 
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Wiadomości Skockie, są to pracownicy urzędu, kierownicy jednostek, nauczyciele, 
społecznicy i sołtysi. Powiedział, że z dużą satysfakcją obserwuje to, że wiadomości są 
chętnie czytane. Stwierdził, że wynika to z tego, że Wiadomości Skockie tworzą osoby, które 
lubią swoją pracę. Gazeta będzie edukować mieszkańców, w związku ze zmianami jakie 
będą zachodzić w samorządzie. Podjęte na dzisiejszej sesji plany pracy, budżet, będą zapewne 
wielokrotnie weryfikowana, zmieniane ze względu na zmiany legislacyjne, które się pojawią. 
Wskazał, że ma możliwość pracowania z fajną ekipą, fajnych ludzi. Wyraził nadzieje na 
dalszą współpracę. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Gminy Skoki Zbigniew Kujawa 
Podziękował za przesłane do radnych życzenia świąteczne otrzymane z jednostek 
organizacyjnych oraz placówek oświatowych. Życzył obecnym na sesji oraz oglądającym 
online Świąt Bożego Narodzenia, pełnych ciepła i radości, niosących nadzieję i pogodę ducha 
oraz nowego roku spełniającego wszelkie marzenia, wypełnionego harmonią, szczęściem 
i sukcesami. 

Pkt) 9 
Ze względu na wyczerpanie dziennego porządku obrad sesji i dyskusji Przewodniczący Rady 
Miejskiej Gminy Skoki Zbigniew Kujawa obrady LXVII sesji Rady Miejskiej Gminy 
w Skokach zamknął dnia 14 grudnia 2023 r. o godz. 17.57. 

Protokolant 
(Katarzyna Przybysz) 
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